

物理

## 基于等比级数公式的积累因子拟合

吴和喜<sup>1, 2</sup>; 刘义保<sup>1, 2, \*</sup>; 杨波<sup>2</sup>; 刘玉娟<sup>2</sup>; 杨磊<sup>2</sup>; 覃国秀<sup>2</sup>

1.东华理工大学 核资源与环境教育部重点实验室, 江西南昌330013 2.东华理工大学 核工程技术学院, 江西抚州344000

收稿日期 修回日期 网络版发布日期:

**摘要** 从积累因子随穿透深度增加而增大的物理原理入手, 简要说明积累因子等比级数拟合公式的推导思路, 并给出各参数的物理意义。采用该公式对积累因子进行拟合时, 程序编写困难。通过对各参数进行分析, 给出一套程序编写方案。采用几种现行的积累因子拟合方案对几种典型的积累因子数据进行拟合, 证明等比级数拟合公式最优。对几种常用屏蔽材料在不同入射 $\gamma$ 射线能量下的照射量积累因子进行拟合, 并给出等比级数拟合公式系数, 拟合结果的最大相对偏差均在 $\pm 5\%$ 以内。

**关键词** [物理原理](#) [等比级数](#) [积累因子](#) [拟合](#)

分类号

## Reproduce Buildup Factors Based on Geometrical Progression Formula

WU He-xi<sup>1, 2</sup>; LIU Yi-bao<sup>1, 2, \*</sup>; YANG Bo<sup>2</sup>; LIU Yu-juan<sup>2</sup>; YANG Lei<sup>2</sup>; QIN Guo-xi<sup>2</sup>

1. Key Laboratory of Nuclear Resources and Environment, Ministry of Education, East China Institute of Technology, Nanchang 330013, China; 2. School of Nuclear Engineering and Technology, East China Institute of Technology, Fuzhou 344000, China

**Abstract** Geometrical progression formula of gamma-ray buildup factor was introduced by the physics principle of the buildup factor increasing with increasing penetration depth. Physical significance of each parameter was described. It was very difficult to write the geometrical progression fitting code for buildup factor, but steps of the fitting procedure were introduced by analyzing each parameter. The advantage of geometrical progression formula was proved by compared with fitting results of other actual expressions for several typical data of buildup factor. The formula can accurately reproduce the data within  $\pm 5\%$  by fit the exposure buildup factor of some materials at different source energy, which is most commonly used.

**Key words** [physics](#) [principle](#) [geometrical](#) [progression](#) [buildup](#) [factor](#) [fitting](#)

DOI

通讯作者

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(450KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

- ▶ [本刊中 包含“物理原理”的 相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

[吴和喜](#)

[刘义保](#)

[杨波](#)

[刘玉娟](#)

[杨磊](#)

[覃国秀](#)